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»همین که در اوج آمادگی مصدوم شدم بیشتر از هر چیز دیگری من را آزار داد 

و اذیتم کرد. امیدوارم این روزها تمام شود و حداقل خیلی زود به تمرینات تیم 

اضافه شوم.« این بخشی از صحبت های بازیکنی است که با پوشیدن پیراهن 

استقلال اگرچه خیلی دیر روی دور افتاد اما در همان مدت زمان کوتاه نیز به 

قدری با درخشش خود به چشم آمد که در بیشتر محافل رسانه ای، صحبت 

از او و عملکرد خوبش به میان آمد و باعث شد تا اسم و عکسش بیشتر از هر 

زمان دیگری در اخبار ورزشی دیده شود. 

صحبت از رضا میرزایی بازیکن همه فن حریف استقلالی هاســـت؛ بازیکنی 

که در فصل گذشته در چند پست تیمش را همراهی کرده و حتی با گلی که 

به ثمر رساند و پنالتی ای که در دقایق پایانی دیدار با گل گهر گرفت، شانس 

قهرمانی را به اردوی استقلالی ها بازگرداند. با این حال این بازیکن در دیدار 

پایانی آبی ها در فصل گذشته دچار پارگی رباط صلیبی شد  و حالا بعد از عمل 

جراحی باید مدتی دور از میادین باشد. گفت وگوی »فرهیختگان« با میرزایی 

را در زیر می خوانید. 

وضعیتت بعد از عمل جراحی چطور است؟ با این مصدومیت کنار آمده ای؟

یک فوتبالیست هیچ وقت با مصدومیت کنار نمی آید اما چاره ای نیست و این هم 

بخشی از فوتبال است. خودم خوب هستم و شرایط نسبتا خوبی دارم. دکتر یزدی 

در این مدت زحمات زیادی را برای من کشیده و اتفاقا دو روز پیش هم آخرین معاینه 

را انجام داده و بعد از این مدت، برای اولین بار پایم را زمین گذاشـــتم و پیاده روی را 

آغاز کردم. 

عمل جراحی روی زانویت چطور بوده؟ پزشکان راضی هستند؟

خدا را شـــکر عمل خوبی بوده و پزشـــکان هم راضی بودند. دکتر یزدی که زانویم را 

جراحـــی کرد یکی از بهترین جراحان ایران اســـت و او در آخرین دیداری که با من 

داشـــت توصیه کرد تمریناتم را به نحو احسن انجام بدهم تا زودتر و بهتر از گذشته 

و پیش از موعد مقرر بتوانم به میادین برگردم. ایشـــان از عمل جراحی و روندی که 

سپری شده ابراز رضایت کردند. 

در روزهای پایانی فصل گذشـــته عملکرد خیلی خوبـــی را ارائه دادی. فکر 

نمی کنی چشم خورده باشی!؟

خیلی ها این را می گویند. استقلال تیم بزرگی است و هر هفته بخواهی این طور در 

چشم باشی باید یک مقدار حواست بیشتر جمع باشد. ما هم به این مسائل اعتقاد 

داریم و باید بیشـــتر حواسم را جمع می کردم. در هر صورت این اتفاق افتاد و شاید 

قسمت این بود که این برهه زمانی این طور سپری شود. این خواست خداست و حتما 

حکمتـــی در آن بوده و امیدوارم پرقدرت تر از قبل به میادین برگردم. تمریناتم را به 

خوبی انجام می دهم تا دوباره خیلی زود بتوانم پا به توپ شوم و به شرایط بازی برسم. 

در روزهـــای پایانـــی فصل حتی صحبت از حضورت در تیم ملی هم به گوش 

می رسید اما در هر صورت قسمت نشد و این مهم را هم از دست دادی. 

بله درست است و صحبت هایی هم شده بود اما در هر صورت مهم تر از آن این بحث 

بود که چند سالی می شد دوست داشتم با آقا جواد کار کنم اما شرایط مهیا نمی شد. 

با خود آقا جواد و حمید رجبی صحبت می کردم و آنها از این علاقه مندی من باخبر 

بودند. سه چهار سالی بود که دوست داشتم این اتفاق بیفتد و بعد از اینکه من به 

تیم های ایشان نرفتم درنهایت خود آقا جواد به استقلال آمد تا سرانجام این امر یعنی 

شـــاگردی او برایم محقق شود. ان شـــاءالله اگر خدا بخواهد از نیم فصل این اتفاق 

می افتد تا بتوانم خیلی قوی تر از قبل به استقلال کمک کنم. 

سبحان خاقانی که سابقه این مصدومیت را دارد می تواند کمک خیلی خوبی 

برایت باشد. 

ســـبحان، عارف و حتی روزبه چشمی از همین استقلال بچه هایی بودند که رباط 

پاره کردند و با قدرت برگشتند. خیلی از فوتبالیست ها این شرایط را داشتند و حتی 

برخی دو ســـه بار هم رباط پاره کرده اند. در هر صورت مصدومیت برای فوتبالیست 

است. اما مهم این است که همه چیز را رعایت کنم تا مثل بچه هایی که با موفقیت 

دوباره به میادین بازگشتند، بتوانم قوی تر از قبل برگردم و دوباره در خدمت تیم باشم. 

البته با توجه به فیفادی هایی که وجود دارد و زمان برگزاری جام ملت ها و وقفه ای که 

مثل سال گذشته در رقابت های لیگ برتر می افتد این امیدواری برایم وجود دارد که 

بتوانم با توجه به این وقفه ها و تعطیلی ها به نیم فصل دوم رقابت ها برسم. دو ماه از 

زمان عملم سپری شده و فکر می کنم تا سه چهار ماه دیگر برای بازگشت به میادین 

آماده شوم. هدف من این است که خودم را به نیم فصل دوم برسانم و چه بسا تا قبل 

از آن تمرینات گروهی ام را با تیم آغاز کنم. 

با بچه های تیم همچنان در ارتباط هستی؟

خداوکیلی همه آنها هنوز هم تماس می گیرند و جویای حالم هســـتند و شرایط را 

پیگیری می کنند. حتی آقا جواد از وقتی سرمربی استقلال شده دو سه باری تماس 

گرفته است. حتی از باشگاه، آقای خطیر و خانی هم تماس گرفته و شرایطم را مرتب 

پیگیری کرده اند. 

با ساپینتو چطور؟ او هم از تو خبر می گیرد؟ یادم می آید ارتباط خیلی خوبی 

با هم داشتید. 

بله، این مربی هم از طریق واتســـاپ زنگ زده و حتی برایم چند بار پیغام گذاشت. 

از من خواست اگر کاری دارم با او در میان بگذارم. حتی به من گفت شرایط خیلی 

خوبی در تیم داشـــتی و تاکید کرد در هر بازی هر زمانی به بازی رفتی به استقلال 

کمک می کردی اما در هر صورت شـــرایط به این سمت پیش رفت. ساپینتو به من 

گفت که او هم چنین مصدومیتی را ســـپری کرده و هیچ چیزی نیســـت و به چشم 

برهم زدنی همه چیز سپری می شود و از من خواست تا خوب ریکاوری کنم تا بتوانم 

دوباره خیلی زود به میادین برگردم. 

اســـتقلال امســـال را چطور می بینی؟ تیمی که تقویت نشده اما در گام اول 

امیدوار کننده ظاهر شد. 

کار جـواد نکونـام امسـال بسـیار سـخت اسـت. بازیکنانـی کـه می خواسـت 

هیچ کـدام نیامدنـد و تیـم آن طـور کـه بایـد تقویـت نشـد. او حـدود پنـج شـش 

بازیکـن می خواسـت کـه هیچ کـدام جذب نشـدند و حالا این به فـن و توانمندی 

او بر می گـردد کـه تیـم را هدایـت کنـد و از پـس کار بربیایـد. هرچنـد او آبـرو و 

اعتبـارش را وسـط گذاشـته و بـا ایـن وضعیـت می خواهـد بـه خاطـر هـواداران 

اسـتقلال، بهتریـن شـرایط را بـرای این تیم پدید بیـاورد. او حتما هواداران تیم را 

دوسـت دارد کـه حاضـر شـده بـا ایـن وضعیت به اسـتقلال بیاید و بـا این تیم کار 

کند. ان شـاءالله که در ادامه مسـیر موفق باشـد. کار خیلی سـخت اسـت چون 

همـه تیم هـا تقویـت شـدند و در کنـار آن مطالبـات و دریافتـی بازیکنان شـان را 

بـه موقـع می دهنـد امـا اینجـا از ایـن خبرها نیسـت و با این شـرایط کار همه مان 

سـخت اسـت. ما هنوز دریافتی پارسـال را هم تسـویه نکرده ایم و پول کامل مان 

را نگرفته ایـم. ایـن در شـرایطی اسـت کـه فصـل آغـاز شـده و طبیعتـا بایـد الان 

پیش قـرارداد فصـل جدیـد بـه بازیکنـان پرداخت می شـد. 

خودت هم انگار پول زیادی نگرفتی؟

من هم تا الان کمتر از 40 درصد مبلغ قرارداد پارسالم را گرفته ام. یعنی حدود 60 

درصد از پارســـال مانده و از امســـال هم هیچ، و فعلا که چنین شرایطی را دارم و تا 

نیم فصل باید بیرون بنشینم. 

درنهایت با این شرایط شانسی برای موفقیت استقلال در فصل جدید قائل 

هستی؟ 

باز هم تاکید می کنم کارمان سخت است اما با فن و تجربه و هنر سرمربیگری ای که 

آقا جواد دارد ما به موفقیت همراه با وی امیدواریم. او کار خیلی سختی دارد چون 

باید در فضایی رقابت کنیم که در آن مســـاواتی وجود ندارد. در واقع این رقابت با 

تیم هایی است که پولدار هستند و حسابی خرج کرده اند و بازیکن خریده اند اما ما 

همان تیم سال قبل را داریم و حتی بازیکنانی مانند محبی، قایدی، سیلوا، عارف و 

من را از دست داده و با این وضعیت کار دشواری پیش روی ماست. 

در این مدت به جز دوری از فوتبال، چه چیزی تو را بیشتر از هر چیز دیگری 

اذیت کرده است؟ 

همین که در اوج آمادگی مصدوم شدم بیشتر از هر چیز دیگری من را آزار داده و اذیتم 

کرد. امیدوارم این روزها تمام شود و حداقل خیلی زود به تمرینات تیم اضافه شوم. 

به عقیده تو ســـقف بودجه توسط سایر تیم های مدعی لیگ مثل تراکتور، 

پرسپولیس و سپاهان رعایت شده است که این همه به استقلال گیر داده اند؟ 

نمی دانم و این مساله را باید کارشناسان و کسانی که در این خصوص صاحب نظرند و 

مسئولیت مرتبط دارند پیگیری کنند و ببینند این مسائلی که از آنها صحبت می شود 

به چه شکل است. 

امید نورافکن که رابطه بسیار صمیمانه ای با او داری هم مثل خودت بد آورد و 

او هم مجبور شد زانویش را به تیغ جراحان بسپرد. در مدت زمان مصدومیتی 

که داشتی این بازیکن حسابی هوای تو را داشت و در کنار تو حضور داشت. 

برای امید خیلی ناراحتم. نمی دانم چه حکمتی بود که دو تایی مصدوم شویم و حدودا 

همزمان جراحی کنیم. مینیسک امید هم در اردوی ترکیه دچار آسیب دیدگی شد و 

امیدوارم او هم زودتر به میادین برگردد. امید همیشه خوب همه را می خواهد و بسیار 

بامعرفت است و واقعا مانند یک برادر برایم می ماند. همیشه مدیون او هستم و اخلاقش 

این شکلی است که دوست دارد به همه کمک کند. ان شاءالله او هم زودتر برگردد. 

بعد از دربی فینال جام حذفی با صدای گرفته یک مصاحبه جنجالی کردی. 

هنوز سر حرف هایت هستی که به پرسپولیس برای قهرمانی کمک کردند؟ 

بله اما گذشته ها گذشته و دیگر نمی خواهم درباره آن دوران صحبت کنم. به هر حال 

من هم خیلی عصبانی بودم. بازی به آن مهمی را باخته بودیم و خودم هم نتوانسته 

بودم به خاطر آســـیب دیدگی به تیم کمک کنم و بسیار عصبانی و ناراحت بودم اما 

نمی خواهم خیلی به گذشته ها برگردم و به آن اشاره ای کنم. 

صحبتی باقی مانده؟

از همه هواداران استقلال تشکر می کنم. آنها خیلی پیگیر من بودند و انرژی و  انگیزه 

زیادی به من دادند که بخواهم دوباره برگردم. امیدوارم قوی تر از قبل بتوانم با پیراهن 

استقلال به زمین برگردم و برای دل آنها بازی کنم.

رضا میرزایی در گفت وگو با »فرهیختگان«: چند سال بود می خواستم شاگرد آقا جواد بشوم، درنهایت او استقلالی شد!

یم، تیم خوب تقویت نشد سال سختی دار
 باید در فضایی رقابت کنیم که هیچ مساواتی در آن وجود ندارد                        هدفم این است که خودم را به نیم فصل دوم برسانم

گزارش »فرهیختگان« از شرایط باشگاه فولاد و دلایل صادر نشدن کارت بازی 3 خارجی

مدیر فولادی مخالف منصوریان است 
کارشکنی از داخل باشگاه رقم می خورد؟ 

شکست تیم فولاد مقابل گل گهر قبل از شروع بازی هفته اول کلید 

خورد. آنجا که باشگاه فولاد نتوانست بازیکنان مورد نظر علیرضا 

منصوریان را ثبت و کارت بازی شان را صادر کند. وقتی این اتفاق 

افتاد به معنی آن بود که تیم اصلی باید دستخوش تغییر شود. 

منصوریان ترکیبی که در این هفته آخر برای تیمش فیکس کرده 

بود را شب بازی از دست داد و مانده بود با این وضعیت چه کند. 

بالاخره تیم فولاد به میدان رفت و باخت سنگینی را متحمل شد 

اما چیزی که به شدت توی ذوق می زد شکافی عمیق بین کادر 

مدیریتی و مربی این تیم بود. 

 چرا کارت بازیکنان فولاد صادر نشد؟
واکنـــش دو بازیکن خارجی تیم فولاد در فضای مجازی همه را 

خبردار کرد. منشا و کنت با انتشار تصویر ناراضی خود از شرایط 

موجود به نوعی مشـــکلات باشگاه در صدور کارت شان را تایید 

کردند. وقتی تیم آماده بازی با گل گهر می شد و آنجا که همه راهی 

سیرجان شده بودند ناگهان خبر رسید که کارت بازی 5 بازیکن 

به همراه یک مربی صادر نمی شود. به این ترتیب دقایقی قبل از 

شروع مسابقه فولاد خوزستان برابر گل گهر سیرجان در هفته اول 

به اردوی فولاد خبر رسید که اجازه استفاده از سه بازیکن خارجی 

خود را به دلیل تکمیل نشدن مدارک ندارند. 

جالب است که فولاد به دلیل نقض قوانینی که در قانون جدید 

فدراسیون واضح بود زمان طلایی نقل وانتقالات را از دست داد. 

آنها حتی قرارداد ریالی را هم رعایت نکردند. در اصل این ســـه 

بازیکن هر کدام به دلایل متفاوتی موفق به دریافت کارت بازی 

خود نشدند. به عنوان مثال منشا علاوه بر اینکه قراردادش دلاری 

بود آپشـــن بیش از 20 درصد در قراردادش قید شده بود که در 

اصل برخلاف مقررات است و اصلا امکان صدور ندارد. 

در کل 5 بازیکن فولاد بـــه دلیل نقص مدارک، برعهده  گرفتن 

پرداخت مالیات توســـط باشگاه، در نظر گرفتن آپشن بیش از 

20 درصد و واگذاری حق عضویت به باشـــگاه در حالی که باید 

به عهده بازیکن باشـــد، امکان صدور کارت نداشتند. البته از 

ایـــن 5 بازیکن قرارداد جفرســـون باهیا و لوکاس کاندیدو طی 

مذاکراتی که با مدیربرنامه هایشان شد از دلار به درهم تبدیل شد 

و مدارک شان اصلاح شد اما گادوین منشا، موسی کولیبالی و 

کریستوفر کنت فعلا رضایت نداده اند و در مذاکراتی که باشگاه 

فولاد با آنها داشت حاضر نشدند تغییری در قرارداد خود ایجاد 

کنند. در واقع فولادی ها امیدوارند بتوانند این سه بازیکن را هم 

راضی کنند اما به نظر می رسد آنها ترجیح می دهند آپشن های 

موجود در قراردادشان تایید شود که البته غیر ممکن است. 

با این حال از باشگاه فولاد خبر می رسد که مذاکراتی با مدیربرنامه 

این سه بازیکن صورت گرفته تا به شکل دیگر رضایت آنها جلب 

شود اما مشخص نیست این پیشنهاد چه شرایطی را در بر می گیرد. 

به هر حال هر اتفاقی رخ دهد باید قانونی باشـــد چراکه اخیرا 

مسئولانی که در فدراسیون فوتبال را رصد می کنند مدعی هستند 

در جریان هر تخلفی قرار می گیرند و با آن برخورد می کنند. 

 باشگاه پشت منصوریان را خالی کرد!
یکـــی از اعضای تیم فولاد به ما گفت باشـــگاه پشـــت علیرضا 

منصوریان را خالی کرد. این فرد آگاه که نمی خواست جزئیات 

را بازگو کند بر این باور اســـت که اختلافات درون باشگاه که در 

زمان ابقای منصوریـــان رخ داد به مرور خود را نمایان می کند؛ 

چراکه فولاد بدون شک می دانست با چنین بندهایی در قرارداد 

این بازیکنان کارتی برایشان صادر نمی شود. درنتیجه تلاش برای 

ثبت چنین قراردادهایی از اساس بیهوده بود. کاری که باشگاه 

فولاد در این مدت کرد به  نوعی عجیب بود؛ چراکه این باشـــگاه 

زمان طلایی نقل و انتقالات را از دســـت داد و شب قبل از بازی 

با پیغام صادر نشـــدن کارت بازیکنان این تیم، فشار زیادی را به 

دوش کادر فنی و بازیکنان گذاشت. نتیجه این فشار شکست 

با 3 گل مقابل تیم گل گهر بود. گویا آنهایی که در این باشگاه به 

دنبال جذب مربی خارجی بوده و مخالفت خود را از ابتدا با ادامه 

همکاری با منصوریان اعلام کرده بودند، وقتی حریف قدرت های 

بزرگ تر از خود نشدند ترجیح دادند تا او نتیجه نگیرد و جا برای 

مربی خارجی باز شود. 

این که نفراتی از درون باشگاه دوست ندارند منصوریان نتیجه 

بگیرد یک واقعیت انکارناپذیر اســـت. در اصل به نظر می رسد 

منصوریان نه تنها با برخی هواداران فولاد که باید با برخی مدیران 

این باشگاه هم بجنگد. 

 تکلیف مسئولیت اجتماعی چه شد؟
تغییرات یک سال اخیر در باشگاه فولاد عجیب و غیر منتظره بود. 

جابه جایی مربیان، تغییرات کادرفنی و ریزش بازیکنان این تیم 

چندان رضایت بخش نبود. همه بر این باور بودند که مربی بهتر 

یا مربی خارجی جانشین نکونام می شود اما چون این اتفاق رخ 

نداد هواداران شوکه شدند و ساز مخالفت با منصوریان را کوک 

کردند. از طرفی برخی اعضای هیات مدیره نتوانســـتند مقابل 

منصوریان مقاومت  کنند و حامیان علیمنصور قدرتمند تر بودند. 

از این رو این مدیران نیز در کنار هواداران مخالف قرار گرفتند و 

اتحادی برای بیرون راندن منصوریان از فولاد شکل گرفت. جالب 

است که منصوریان هم با وجود اینکه مخالفت ها را می دید اما 

چون می دانست بخشی از آن از سوی هیات مدیره است حاضر 

نشد کنار بکشد و در فولاد باقی ماند. با این حال نباید منصوریان، 

هواداران یا مدیران باشـــگاه را عامل این اتفاقات دانست بلکه 

درواقـــع مدیرانی که برای این تیم عزل و نصب می کنند مقصر 

این اتفاقات هستند. آنها با این هدف که تغییر ایجاد کنند بدون 

هدف و برنامه پیش رفتند و نتیجه عکس گرفتند. 

در نتیجه این تغییرات ثبات، هماهنگی و هارمونی در این باشگاه 

از بین رفت. تیمی که باید در اهواز تمرین کند و به آب و هوا عادت 

کند در تهران تمرین می کند و نمی تواند از امتیاز میزبانی استفاده 

کند. بازیکنانی با ســـن بالا و بی هدف جذب باشگاه شدند که 

شاید اسم دهان پرکنی داشته باشند اما هدف و تاکتیک خاصی 

را دنبال نمی کنند. این نظم در باشگاه فولاد فروپاشیده است. 

درنتیجه وضعیت مطلوب فولاد به نامطلوب تبدیل شد. از طرفی 

در این مدت تنها چیزی که دیده نشد هواداران فولاد بودند. آنها 

که سرمایه اصلی این باشگاه به حساب می آیند در هیچ تصمیمی 

مشارکت نداشتند و حالا هم اعلام کرده اند که حمایت نمی کنند. 

شـــاید منصوریان این نفرات را کم تعداد بداند اما واقعیت این 

اســـت که بخش عظیمی از هویت فولاد هستند. باشگاهی که 

سالی 400-300 میلیارد خرج می کند باید تفاوتی با تیم های 

کم طرفدار و کم هزینه داشته باشد و نباید در جایگاهی چون آنها 

قـــرار بگیرد. از طرفی از کارخانه فولاد با توجه به قوانین مالی به 

این باشگاه بودجه ای اختصاص می یابد که به اسم مسئولیت 

اجتماعی هزینه می شود. ورزشگاه اختصاصی، خوابگاه، امکانات 

بدنسازی و چندین امکانات خاص دیگر که متعلق به خودشان 

است و اجاره ای نیست در اختیار دارند. طبیعی است که فولاد در 

قبال این هزینه باید مسئولیت اجتماعی شهر را برعهده بگیرد. 

بدون شـــک نتایج این تیم ارتباط مستقیم با همین مسئولیت 

اجتماعی دارد؛ چراکه وقتی فولاد برنده می شود حال شهر خوب 

است و وقتی می بازد مردم به همان نسبت غمگین خواهند شد. 

درنتیجه برای فولاد خوزســـتان هوادار مهم است. درحالیکه به 

نظر می رسد در این باشگاه هواداران فعلا بازیچه دست مدیران 

و مربی این تیم شده اند.
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